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A  BSTRACT  

         This research provides a practical simple numerical equation for estimating 

pore/formation pressure in “Bentiu-1 formation - Bamboo West field”. The base of the 

work is the ratio between the pressure (P), Bulk density (ρ), Depth (h) and the 

acceleration gravity (g), where the terms (ρ) and (h) represented by: Deep resistivity , 

Sonic and Bulk density logs data.  

Two different numerical methods were used to generate the final equation and “Error 

Analysis” was done to compare between them and reach the best model. Then “Surfer-8” 

software was used to create the pore pressure distribution contour map of the study area.

This method can be applied during the early life of proposed oil field to give an initial 

prospective of how much pressure distribution could be within any formation since the 

field has no enough data for using other methods. Also this new method will safe cost 

and times and considered as a huge and real plus to oil industry in Sudan for the best sake 

and development of our own country.  

The study show that both sonic and resistivity log data can be used to estimate the pore 

pressure for this formation with 1.13% and 1.16%, respectively, using mean absolute 

percentage error (MAPE). And the calculated pressure distribution contour maps for both 

Sonic and Resistivity equations, using Surfer software, are look similar to those plotted 

for the real pressure in Bentiu-1 formation.
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ددددددد

ية رياضية معادلة إيجاد البحث هذا في تم سيطة و عمل قدير ب ضغط لت قي ال قة الطب  1بانتيو- لطب

مل هذا أساس النفطي. غرب بامبو بحقل قة هو الع لتي العل سب ا مة تح ضغط قي مادا ال  إعت

عجلة:  والعمق الكثافة من كل تعويض تم حيث . )hوالعمق( ) )ρالكثافة ،g(( الأرضية الجاذبية على

عض في كدوال سجيلت ب بار ت سجيلت: ال ت هي مة(( و سجيلت ، Reالمقاو صوت  ت  Dt(( ال

).ρ( والكثافة

لى الحصول بغرض الخطأ قيمة حساب ثم ومن المعادلة لإيجاد حسابيتين طريقتين إستخدام تم  ع

عد معادلة. أفضل لك وب سم تم ذ يع خرائط ر ضغط توز قي ال قة الطب ستخدام للمنط مج با  البرنا

- الحاسوبي ".8سيرفر"

قة في للضغط توقعات لعطاء البداية منذ الطريقة هذه تطبيق يمكن حددة المنط توفر لم إذا الم  ت

تبر والزمن التكلفة من ستقلل الجديدة الطريقة وهذه أخرى. طرق لتطبيق إمكانيات أو معلومات  وتع

 السودان. في النفطية للصناعة حقيقية إضافة

صت الدراسة هذه لى خل بة ا ستخدام إمكان سجيلت إ مة ت صوت المقاو ساب في وال ضغط ح  ال

جد و التوالي. على %1.16 و  %1.13 مقداره نسبي مطلق متوسط بخطأ المنطقة لهذه الطبقي  و

سوب الطبقي الضغط توزيع خرائط بأن ستخدام المح عادلتي با سجيلت م مة ت صوت المقاو  وال

      . مسبقا للمنطقه الحقيقي الضغط توزيع يشابه
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NOMENCLATURE

ASCII American Standard Code for Information Interchange

CALI Caliper

DT Delta-t or Interval transiant time

GR Gamma Ray

IRS Indian Remote Sensing Satellite

LAS Log ASCII Standard

LLD Laterolog deep resistivity

MAPE Mean Absolute Percentage Error

mKb Meters below Kelly Bushing 

NPHI Thermal Neutron Porosity

OOIP Original Oil In Place

OWC Oil Water Contact

PEF Photoelectric Factor

PIGN Granular porosity

RFT Repeat Formation Tester

RHOB Bulk Density

Rt Total Rsistivity of rock filled with water and oil

Rw Water Resistivity

Rwa Apparent water resistivity

SUWI Water Saturation

SXWI Invaded zone water saturation

Vcl Clay Volume
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